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Závěrečná zpráva

Letošní mistrovství Evropy družstev do 18 let,  nejprestižnější  evropskou týmovou 
mládežnickou  soutěž,  hostilo  polské  podkrkonošské  město  Karpacz.  Čtyřčlenná 
družstva chlapců a dvoučlenné týmy dívek bojovala o tituly evropských šampiónů a 
šampiónek  v sedmikolovém  turnaji  hraném  švýcarským  systémem  klasickým 
tempem 90 minut na 40 tahů plus 30 minut do konce partie s přídavkem 30 vteřin za 
každý provedený tah. Čekací doba byla 15 minut s výjimkou prvního kola, kdy byla 
nulová čekací doba. Na turnaji rovněž platilo sofijské pravidlo zákazu remíz před 40. 
tahem černého.

V juniorském turnaji  reprezentovala Českou republiku čtveřice  FM Jiří  Rýdl,  FM 
Matyáš Marek, Jakub Szotkowski a FM Jakub Půlpán. S průměrným ratingem 2343 
jsme byli  nasazeni  jako šestí  ze čtrnácti  družstev.  Favority byly týmy Německa a 
Izraele,  jejichž  průměrný  rating  2453,  resp.  2452  znamenal  opravdu  top  kvalitu 
celého turnaje. Právě za tyto dva týmy nastoupili dva velmistři s ratingem přes 2500. 
Jen o pár bodů menší průměr pak měl nesmírně vyrovnaný celek Maďarska. Čeští 
junioři na úvod soutěže celkem jednoznačně porazili druhý tým domácích Poláků, 
když pouze Jakub S. zaslouženě prohrál. Hned v dalším kole se však za své béčko 
pomstil  první  polský tým a ve třetím kole  jsme remizovali  s Tureckem.  Po třech 
kolech tedy padesát procent, což nebylo špatné, ale zároveň nic oslnivého.

Pak ovšem kluci začali makat doslova na sto dvacet procent. Ve čtvrtém i pátém kole 
dokonale následovali zvolenou zápasovou strategii, a to zvítězit na zadních deskách, 
kde měli Estonsko i Šachový klub Nona ratingově slabší soupeře. A tak jsme se díky 
výhrám konečně prodrali na první stůl, a to hned proti Německu.

Favorit zápasu byl jasný, o tom nemohlo být pochyb. Přesto jsem klukům s trochu 
nadsázky říkal, že přece není možné, aby Němci odehráli celý turnaj jen na jednom 
stole. A skutečně, zdaleka ne vždy vyhrávají teoreticky silnější. Němci nás sice jasně 
přehráli  a měli  vítězství  zcela ve svých rukou,  pak ovšem začali  vyhraný mač až 
nepochopitelně kazit. Nejdříve na třetí šachovnici, kde německý FM Perske přepnul 
strunu,  čehož Kuba S.  beze  zbytku využil  a  zapsal  velmi důležitý  bod.  Za stavu 
1,5:1,5 se tak dohrávala partie na poslední šachovnici, kde čekal Kubu P. těžký boj o 
remízu  v dámské  koncovce.  Co  se  však  začalo  v ten  moment  dít  je  skoro  až 
neuvěřitelné a Jakub horší pozici zcela otočil a dokonce zvítězil!

Šachová  bohyně Caissa  nám tedy  v tomto  zápase  opravdu vydatně  přála  a  díky 
nejtěsnějšímu vítězství  2,5:1,5  jsme se dokonce  dostali  na samostatné první  místo 
průběžné tabulky! V kapsách jsme však stále nic neměli: v posledním kole nás čekal 
druhý nejsilnější celek soutěže, tedy Izrael. Zpočátku zápas vůbec nevypadal špatně, 



ovšem když se začala kazit Matyášova pozice a Jirka zároveň v lepší koncovce šel 
zcela zbytečně do taktických záplatek, které musely být lepší pro soupeře, prohrávali 
jsme  0:2  a  remíza  2:2  byla  hodně  nereálná,  jelikož  Kuba  S.  měl  výrazně  horší 
koncovku. Přesto, že ji dokázal udržet, a Kuba P. i na závěr předvedl svou famózní 
formu na letošním ME družstev, víc než nejtěsnější porážka 1,5:2,5 z toho opravdu 
být nemohla. Vzhledem k ostatním zápasům jsme tak trochu smutně odešli na večeři 
s tím, že jsme skončili čtvrtí. Kluky jsem i tak chválil řka, že odehráli výborný turnaj 
a na medaili to prostě tentokrát těsně nevyšlo. Když vtom za mnou chvíli po večeři 
došel izraelský kapitán s tím, že mi gratuluje ke třetímu místu! Vůbec jsem nechápal, 
co  tím  myslí,  a  řekl  jsem  mu,  samozřejmě  nechtě,  i  něco  ne  zcela 
publikovatelného... :) Nicméně jsem mu posléze musel dát za pravdu: díky tomu, že 
Maďaři nedokázali porazit polskou rezervu, jsme je jakýmsi zázračným způsobem 
přeskočili o pouhý půlbodík pomocného hodnocení!! (Zázračným píšu proto, že před 
posledním kolem jsme měli  pomocné hodnocení  o  dost  horší,  než  Maďaři.).  Ani 
maďarský  kapitán  tomu  dlouho  nemohl  uvěřit  a  chudák  ručně  přepočítával 
pomocné hodnocení. Jak se dalo čekat, jeho závěr se od výsledků chytré silikonové 
mašinky opravdu nelišil. Šampionát tak pro české juniory přeci jen skončil sladkou 
tečkou, jakákoliv medaile z ME se rozhodně počítá jako velký úspěch!

Nyní krátce k výsledkům jednotlivců. Absolutorium zaslouží u kluků zejména Jakub 
Půlpán, 6/7 je prostě a jednoduše excelentní a právě jeho výsledek výraznou měrou 
přispěl  ke konečnému třetímu místu družstva.  Jakub zcela zaslouženě získal také 
cenu za nejlepšího hráče na čtvrté šachovnici. Výborně hrál také Matyáš Marek, na 
druhé šachovnici měl velmi těžké soupeře, se kterými se ovšem pral více než se ctí a 
sehrál několik hodně pěkných partií.  Jirka Rýdl sice po výborném startu 2/2 přidal 
pouze půlbod, nicméně jeho úloha na supersilné první šachovnici byla ještě mnohem 
těžší, než Matyášova. Čili i Jirka zaslouží pochvalu, sice měl pár slabších momentů 
(taktických  i  strategických),  ale  celkově hrál  velmi  dobře.  Kuba  Szotkowski měl 
naopak dosti strašlivý start 0/3, v ten moment jsem se o jeho výsledek začínal docela 
bát.  Naštěstí  se Jakub po velké rošádě psychicky nesložil  a  dokázal  se vydrat  na 
velmi slušných padesát procent. Podstatné je, že kluci vytvořili skvělou partu a hráli 
opravdu jako tým, což kladně hodnotilo po mistrovství i  několik kapitánů našich 
soupeřících celků.



Výsledky týmu a jednotlivců českého reprezentačního družstva juniorů

České juniorky měly o poznání těžší úlohu. A to jak deváté nasazené družstvo ČR ve 
složení Martina Fusková a WCM Nela Pýchová, tak i sedmá nasazená druhá česká 
děvčata, hrající ve složení Simona Suchomelová a Natálie Kaňáková pod hlavičkou 
ŠK Světlá nad Sázavou. Český tým po nevydařeném úvodním zápase proti silným 
Estonkám zabral a dvakrát zvítězil (mimo jiné s českým „béčkem“), ovšem pak se 
ukázalo, že soupeřky jsou jednak silnější, a jednak že si Martina Fusková do Polska 
nepřivezla ideální formu, její partie trochu postrádaly větší jiskru a touhu soupeřky 
porážet, nebo jim alespoň znepříjemňovat život, jak se říká. Její konečný zisk 2/7 sice 
není vyloženě špatný, ale očekával jsem trošku více bodů. Naopak Nela Pýchová se 
po prohře v prvním kole rozehrála a tři výhry spolu se třemi remízami znamenaly 
dokonce  druhý  nejlepší  výsledek  na  druhé  šachovnici!  Celkově  české  juniorky 
obsadily sedmé místo, což je vzhledem k předvedeným výkonům solidní umístění. 
Družstvo Světlé nad Sázavou obsadilo deváté místo. Holky nehrály špatně, ovšem 
střídaly  lepší  okamžiky  s horšími  tak  nějak  na  střídačku,  což  při  dvoučlenných 
týmech vlastně není úplně ideální.



Výsledky týmu a jednotlivkyň českého reprezentačního družstva juniorek

Organizační tým, složený mimo jiné z ředitele turnaje Andrzeje Modzelana, hlavního 
rozhodčího a předsedy polského šachového svazu v jedné osobě Tomasze Delegy či 
velmistra Marcina Tazbira, se o nás staral opravdu vzorně: hotel jsme měli jakožto 
šachisté jen sami pro sebe, na jednom místě se spalo, hrálo i jedlo. Hrací sál byl pěkný 
a  prostorný,  hráči  měli  k dispozici  drobné  občerstvení,  trojice  rozhodčích  bedlivě 
dbala na dodržování všech pravidel. Stravování bylo také dobré, snad jen s výjimkou 
obědů, to byl myslím jediný mínus, který vadil skoro všem. Zatímco snídaně a večeře 
byly formou švédských stolů (ačkoliv zvláště večeře moc bohaté nebyly a dalo by se 
je  skoro nazvat druhými snídaněmi...),  obědy byly jednotné.  A i  když maso bylo 
pokaždé více než dobré, ještě jsem nezažil, abych někde sedm dní v řadě dostal jako 
přílohu  dva  kopečky  bramborové  kaše...  Zřejmě  je  bramborová  kaše  národním 
polským  jídlem,  protože  jinak  opravdu  nechápu,  proč  nedokážou  Poláci  udělat 
k masu nějakou jinou přílohu, na výběr by jich měly mít poměrně dost... :)

Součástí šampionátu byly také doprovodné akce, jako například výlet po Karpaczi, 
soutěž v řešení úloh či bleskový turnaj, který byl silně a početně obsazen. Skvěle se 
v něm zadařilo  Kubovi  Půlpánovi,  který obsadil  celkové  třetí  místo.  Originálním 
bodem doprovodného  programu byla  diskotéka  s profesionálním DJem,  i  ta  byla 
přes jisté skeptické reakce poměrně slušně obsazena... :)

Na závěr ještě doplním, že na místě s námi byli ještě dva další Češi:  Zdeněk Fiala 
jakožto vedoucí týmu juniorek Světlé nad Sázavou (a také agilní fotograf, vřelé díky 
za všechny pěkné obrázky z akce!) a  IM Petr Pisk, který na turnaj dorazil jakožto 
zástupce ECU a zároveň byl členem turnajové appeal comittee.  



Česká reprezentace na ME juniorských družstev 2015, horní řada zleva: IM David Kaňovský,  
FM Matyáš Marek, Jakub Szotkowski, FM Jakub Půlpán a FM Jiří Rýdl; dolní řada zleva:  

Natálie Kaňáková, Simona Suchomelová, WCM Nela Pýchová, Martina Fusková a IM Petr 
Pisk (foto: Zdeněk Fiala)


